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F/8837/61 

Verslag van 
een Engelse 

de gedachtenwisseling tussen een Nederlandse en 
delegatie over enige onderwerpen van wederzijds 

belang op 15 en 16 jup1 1961. 

Op 15 en 16 juni jl. vond op het Ministerie van Buiten
landse Zaken een bespreking plaats tussen een Nederlandse dele
gatie onder leiding van de Minister van Buitenlandse Zaken 
ad interim en van Staatssecretaris Dr van Routen (voorts 
Hr.Ms Ambassadeur te Londen, de Plv.Secretarie-Generaal, Baron 
van Ittersum, Baron de Vos van Steenwijkt Mr Everts, Prof. 
Kymmell en Mr Tammenoms Bakker) en een Britse delegatie onder 
leiding van Minister Heath (voorts de Britse Ambassadeur hier 
ter stede, Sir Roderiek Barclay, de heren Howard t Higgins, 
Sinclair, Ramsbotham alsmede de politiek en de handelsraad 
ter Britse Ambassade~. De bespreking werd genouden ter gele
genheid van het bezoek, dat Minister Heath a~ l'ederland 
bracht in antwoord op het bezoek van Staatasecretaris van 
Houten aan Londen in november 1960. 

De Minister-President opent de vergadering en heet de 
Engelse gasten welkom. Hij verontschuldigt ~1nister Luns die 
wegens ziekte niet aanwezig kan zijn bij het gesprék, en 
kondigt aan, dat hij, 1n verband met andere afspraken, slechts 
korte tijd aan de discussie zal mlDnen deelnemen. Vervolgens 
stelt Prof. de Quay voor op 15 juni alleen over Europese 
vraagstukken te spreken, welke immers in verband met zOwel de 
plannen van Generaal de Gaulle tot nauwere po~itieke samen
wer~lllg tussen de Zes, als deeventuele toetreding van Enge
land tot de EEG acuut zijn, terwijl 16 juni aan NAVO en Oost
West-vraagstukken kan worden gewijd. 

PLAN DE GAULLE. 
Staatsseoretaris van Houten leidt het eerste gespreks

punt in en geeft een uiteenzetting over de stand van zaken met 
betrekking tot de plannen van Generaal de Gaulle. Een voorlig
gende vraag is hoe Engeland betrokken moet worden bij he~ poli
tiek overleg van de Zes, zolang het V.K. niet tot de EEG is 
toegetreden. Nederland heeft steeds Engelse deelneming vanaf 
het begin van het nog te institutionaliseren overleg voorge
staan. Nederland vreest voorts de mogelijkheid ongelimiteerd 
onderwerpen in het politiek overleg aan de orde te stellen. 
Met name de strategische en structurele problemen, die in de 
HAVO thuis horen, zou Nederland willen uitsluiten. Zelfs 
over deze materie van gedachten te wisselen zonder naar con
olusies te streven kan Nederland moeilijk aanvaarden. Een 
laatste bezwaar is de mogelijke ondermijning van de Gemeen
schappen. Een duidelijk bewijs van dit gevaar is het feit, 
dat de Fransen in EEG-verband niet over de kwestie van de 
fusie willen sprek~n met verwijzing naar het terzake plaats 
vindende overleg in Parijs. 

De recente conferentie in Brussel tussen de Benelux 
Ministers van Buitenlandse Zaken heeft een gunstig verloop 
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gehad . Van Nederlandse zijde heeft men de indruk dat Minister 
Spaak nu na little bit more aware" is van het gevar, dat door 
de plannen van de Gaulle de NAVO bedreigt, een gevaar, dat 
door Engelands deelneming aan het overleg verminderd zou 
worden . 

De heer van Houten eindigt zijn uiteenzetting met drie 
concrete vragen aan de Engelse Minister te ste11en: 
1 . Is Engeland bereid, alvorens de toetreding een feit is, 

aan het politiek overleg deel te nemen? 
2 . Deelt de Britse Regering de Nederlandse zienswijze over 

de gevaren van bespreking van NAVO-onderwerpen? 
3 . De indruk is verkregen, dat de Amerikanen deze gevaren niet 

zien of althans achterstellen bij de voordelen van nauwere 
politieke samenwerking van de Zes. Dit lijkt kortzichtig 
gezien de conceptie van Generaal de Gaulle ten aanzien van 
de NAVO-problematiek. 

Minister Heath beantwoordt deze vragen als volgt: 
ad 1 . De uitspraak van Premier Mae Millan dat als .het V.K. 

een uitnodiging vru~ de Zes ontvangt om aan het topover
leg deel te nemen, de Britse Regering bereid is hier
aan gevolg te geven blijft nog steeds van kracht . 

. 

ad 2 . De Engelse Regering deelt de Nederlandse "apprehensions" 
ten aanzien van de discussie van NAVO-problemen, of
schoon de meeste politieke kwesties ook een NAVO-aspect 
hebben , waardoor een algeheel embargo op dit unt niet 
wel mogelijk lijkt. Bepaald ongewenst acht men van 
Engelse zijde elke tendenz tot blokvorming binnen de 
NAVO. 

ad 3 . Naar Britse mening zien de Amerikanen' in het topoverleg 
over NAVO- kwesties een mogelijkheid de Franse President 
in gunstige zin te beXnvloeden. Bovendien zou Washington 
zich niet willen verzetten tegen enigerlei plan, dat 
beoogt de cohesie van de Zes te versterken. 

Staatsseoretaris van Houten \ujst er in dit ver
band op dat het "Elû'ope des Patries" de Europese Gemeen
schappen zou kunnen ondergraven en herinnert aan de bva
lificatie van de EEG-Commissie door Generaal de Galll1e 
als "ces technocrates à Bruxelles". 

Minister Heath uit nog eens zijn tevredenheid over 
de werkwijze welke in Bonn, resp. Oslo is gevolgd: EEG
onder\7erpen in de politieke consultaties tussen EEG-Ministers, 
mondiale problemen in het WEU-overleg en NAVO-vraagstukken 
in de Noord-Atlantische Raad . 

Staatssecretaris van Houten reageert op deze medede
ling met op te merken, dat hierbij in geen enkel geval sprake 
is van overleg tussen Regeringsleiders. 

TOETREDING V Al{ V.K. TOT EEG. 
a. Instituten. 

I~inister Heath deelt desgevraagd mede, dat de discussie 
over deze zaak in Engeland is ontbrand thans. Zij moest 
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vroeger of later - en dan liever vroeger - toch komen. D 
administratie bestudeert thans alle aspecten van deze 
materie. Veel belangstelling - ook in het Parlement -
bestaat voor de institutionele kwesties. Van welke 011-
tieke conceptie gaat men uit? De artikelen 2 en 3 defi
niären de gemeenschappelijke doelstellingen, maar hoe 
moet men de politieke zijde van de integratie zien, met 
name in het licht van de uitspraken van Ha)lstein in 
Amerika, die sprak over "close federation" en none 
government" , en van de plannen van de Gaulle? En zal het 
Europees Parlement zich beperken tot de taken genoemd in 
artikel 3 EEG of zal het zich ook op wijdere terreinen 
concentreren? 

Staatssecretaris van Houten bevestigt, dat de Gaulle's 
denkbeeld om de EEO::Commissie te stellen onder de "para
plu" van de Regeringshoofden cnzerzijds wordt afgewezen. 
Nederland wenst v66r alles de organisatie en de bevoegd
heden van de Gemeenschappelijke Markt onaangetast te 
handhaven; zo nodig zouden de Ministers-President in de 
Raad vitale besluiten ten aanzien van de integratiepro
blemen kunnen nemen. Daarom zijn wij óok tegen de instel
ling van een politiek secretariaat, dat de positie van 
de EEG-Commissie zou ondermijnen. 

Het Europees Parlement houdt zich voorlopig alleen 
bezig met de in art. 3 vermelde onderwerpen, ' dus alleen 
met het terrein, dat door het Verdrag van Rome wordt be
streken. Het is veel te vroeg om te speculeren over po1i
tieke supranationali te! t, ofs-choon velen il!,' Holland grote 
verwachtingen hebben overmn Verenigd Europa. 

De heer van Ittersum voegt hieraan toe. 'dat het EEG
verdrag weinig of niets over politieke eènwording behelst. 
Het Parlement krijgt niet automatisch meer bevoegdheden, 
ook als het straks Wellicht rechtstreeks verko~en zal zijn, 
zal een uitbreiding van zijn bevoegdheden slechts met in
stemming van alle Lid-Staten kunnen worden toegestaan. 

Wel heeft het Groeien tot economisohe eenheid uiter
aard politieke gevolgen. 

b. Amerikaanse houding. 
Staatssecretaris van Houten vraagt nadere in~htingen 

over de Amerikaanse houding ten aanzien van de eventuele 
toetreding van het V.K. tot de EEG. Volgens berichten staan 
de Amerikanen hier GUnstig tegenover. Hebben zij druk uit
geoefend op de Gaulle om hem te bewegen een soepeler stand
punt in te nemen? In dit verband maakt hiJ me1ding van de 
Franse nota over deze materie welke een rigide indruk maakt • 

.. inister Heath meent f dat de V.S. naast de voordelen 
van versterking van de Europese samenwerking de nadelen van 
daaruit voorvloeiende discriminaties op de koop toenemen. 
Zij hebben echter geen enkele pressie uitgeoefend . Een 
arrangement tussen EFTA en EEG biedt deze politieke voorde
len niet en is dus in hun ogen verwerpelijk. 

Naar verluidt, zou het onderhoud tussen President 
Kennedy en Generaal de Gaulle over deze problematiek weinig 
diepgang hebben gehad. De Gaulle zou hebben gesteld, dat hij 
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het V.K. gaarne in de EEG zou zien, maar dat hij niet be
greep, hoe Engeland tot toetreden in staat zou zijn. 

Voor de vraag wat er met de overige EFTA-landen moet 
geschieden hebben de Amerikanen een eenvoudige oplossing: 
het EFTA-verdrag kent immers een opzegg1ngetermijn van één 
jaar. De Engelse Regering wenst echter een loyale houdi~ng . 
tegenover haar partners aan te nemen. Vooral de positie 
van de zogenaamde neutralen, die in Europa een belangrijke 
rol spelen, baart zorg. Zij mogen niet het gevoel krijgen 
buitengesloten te worden. De Amerikanen zouden dit hebben 
beg~en. 

In dit verband is een passage in de eerdergenoemde 
Franse nota, dia spreker liever als "frigide" zou willen 
kenschetsen, weinig duidelijk. De Britten zullen hierover 
de heer Wormser interpelleren. 

De heer van Ittersum meent, aat de Fransen geen prin
c1pi~le bezwaren tegen arrangementen met de EFTA-landen 
koesteren, mits laatstgenoemden - ook de neutralen - zich 
niet aan de belangrijkste verplichtingen van het EEG-ver
drag onttrekken. 

De heer I3a.rclay merkt in dit verband op dat de Oosten
rijkers van mening zijn niet alle EEG-verp~ieht1ngen te 
kunnen aanvaarden, met het oog op hun betrekkingen met de 
Sovjet Unie. Een gemeensohappelijke restrictieve houding 
tegenover Russische olie-importen zou bijvoorbeeld poli
tiek voor hen onhaalbaar zijn. 

c. Timing en Procedure. 
Staatssecretaris van Houten acht een zo -spoedig moge

lijke toetreding van groot belang. Dit heeft Drocedureel 
vele voordelen. Het alternatief is eerst aJ.le regelingen in 
detail uit te werken alvorens tot toetreding te besluiten. 
Deze laatste benadering zal echter tot moeizame en langdu
rige onderhandelingen leiden en de Fransen diverse mogelijk
heden tot difficulteren in banden spelen. Engeland zou der
halve zo min mogélijk voorbehouden moeten stellen en de no
dige arrangementen naderhand uitonderhandelen. 

Minister Heath erkent, dat de gedachte om te beginnen 
met een intentieverklaring aantrekkelijk is, maar hij ziet 
twee problemen: 
1 • Indien de Fransen obstructie willen plegen, kunnen 

zij het Engeland moeilijk maken. Als de Zes op enigerlei 
wijze zouden kunnen getuigen van hun goed wil. zou zulks 
de Engelse positie bepaald vereenvoudigen. Een "broad 
indicationt1 zou reeds helpen. 

2. Voor wat betreft de landbouw zou snelle toetreding voor
delig IDlnnen zijn om nog tijdig invloed op de bepaling 
van het gemeenSChappelijk landbouwbeleid uit te oe~enen. 
De Commonwealth-problematiek ligt echter politiek heel 
moeilijk. De Britse Regering kan de Commonwealth-landen 
op dit ogenblik geen enkel inzicht in de toekomstige 
verhoudingen geven noch iets mededelen over de politieke 
geVOlgen van toetreding van het V.K. De Commonwealth
landen nemen een vastberaden standpunt inl zij wensen 
volledige consultatie. 

- De heer -
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De heer van Ittersum meent, dat de Engelse Regering 
zou moeten verKlaren het EEG-verdrag te accepteren onder 
reserve van enige regelingen voor speciale problemen. Hier
bij zouden unon-essential.s" terzijde gesteld moeten worden. 

Minister Heath kan deze stelling wel vo1gen. Blijft _ 
echter ~e moeilijkheid welke zekerheid voor de bescherming 
hunner belangen aan de Commonwealth-landen kan worden 
toegezegd. Zoals bekend zuJlen thans drie Engelse Ministers 
deze landen gaan bezoeken. 

De heer van Ittersum zegt dat als de Engelse voorstel
len over de specif1ekeproblemen redelijk uitvallen, het 
z. i. voor de Zes zeer moeilijlt zal zijn het verzoek tot 
toetreding niet te aanvaarden. Hij acht Qploas1ngen voor 
deze specifieke problemen zeker mogel1jk ondanks de nota 
van de heer Wormser. 

Baron Bentinek is van oordeel, dat alle EFTA-landen 
na een formele Britse intentieverklaring met enige~le1 uit
spraak zullen willen volgen. 

De heer van Ittersum acht enige prioriteit in de on
derhandelingen ook om redenen van practische aard gewenst, 
d.w.z. eerst zou onderhandeld kunnen worden .mat Engeland 
en de andere landen die zich willen aansluiten en daarna 
met de cand1daten voor een associatieregeling. 

De heer Barelaf geeft de voorkeur aan gelijktijdige 
onderhandelingen me de twee groepen van landen, tenzij 
men ten behoeve van de tweede groep bepaalde 1nter1m
arrangementen treft b.v. over de toepassing van hat buiten
tarief • 

De Britse Ambassade~r acht dit laatste niet strikt 
nodig onder verwijzing naar art. 234 EEG, terwijl bovendien 
de opzeggingstermijn van één jaar een zekere garantie aan 
de EFTA-landen iruloudt. 

De heer van Ittersum vraagt zioh af of het nodig zou 
zijn - zoals wordt opgemerkt - gedurende lange tijd over 
de instituten te onderhandelen. 

Staatssecretaris van Houten vraagt of de Britse Rege
ring enige uitspraken van EEGWzijde t.a.v. de EFTA verwacht 
alvorens een intentieverklaring af te geven. 

Uaar de mening van Minister Heat~ dient er inderdaad 
een duidelijke indicatie te zijn van e voornemens van de 
Zes t.a.v. de EFTA-landen. 

d. Materi~le problemen. 
Volgens Minister Heath zou een zo spoedig mogelijk 

begin van de onderhandelingen in Engelands voordeel zijn 
omdat zodoende op een zo vroeg mogelijk tijdstip aan het 
politieke overleg en de landbouwbesprekingen zal kurillen 
worden deelgenomen. Bovendien zou daarmede het ontstaan 
en de activiteit van "pressure groups" worden beperkt. 
Deze onderhandelingen zouden ook zo kort mogelijk moeten 
duren. Afgezien van de EFTA-materie zijn de vraagstukken 
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verband houdende met de Commonwealth het meest gecom
pliceerd. T.a.v. de invoer van industriäle grondstoffen 
lijkt een regeling niet moeilijk daar het slechts om 6 
produkten gaat. De kwestie van de tropischQ produkten 
hangt nauw samen met de associatieproblemat1ek; het docu
ment Wormser is op dit punt interessant. 

Nadat de Nederlandse gedachten over de benadering 
van Afrika kort zijn geschetst signaleert de heer van 
Ittersum een algemeen naar voren komende tendentie om 
preferenties geleidelijk af te breken. Engelands toe
treding zou het bereiken van een oplossing op dit punt 
aanzienlijk vereenvoudigen. 

Naast de industri~le eindprodukten noemt lt11nister 
Heath vooral de landbouwprodukten uit gematigde streken 
ais een politiek moeilijk punt. Z.i. moet bier gestreefd 
worden naar garanties t.b.v. de Commonwealth~landen 
m.b.t. de in te voeren hoeveelheden. 

De heer van Ittersum Wijst er op dat de door de 
Commonwealthlanden naar Engeland te exporteren kwanta 
wellicht zullen afnemen doch dat de exporteurs betere 
prijzen zullen maken omdat het agrarisch prijspeil in 
de Gemeenschap_elijke Markt ongetwijfeld zal . stijge-n. 

De heer Sincla1r erkent de waarde van deze stelling, 
doch merkt op dat de Commonwealthlanden niettemin met 
surplussen zullen blijven zitten, terwijl v.oor verschil
lende van de Commonwealth-produkten zich in- Europa een 
excedentaire produktie ontwikkelt. 

AFRIKA. 

Staatssecretaris van Houten stelt vervolgens het 
Afrika-vraagstuk aan de orde. Hij wijst er op dat de relatie 
tussen de twee groepen landen met preferenti~le systemen, 
t.w. de Zes met de geassocieerde gebieden in Afrika ener
zijds en het V.K. met de Afrikaanse Gemenebestlanden ander
zijds, een probleem vormt, dat om een oplossing vraagt. 

Minister Heath antwoordt dat het vraagstuk van de 
tropische produkten in dit verband belangrijk is. De Britten 
hebben het probleem met de Amerikaanse Regering besproken. 
De Amerikanen zijn van oordeel dat het vraaestuk der tropische 
produkten in zo wijd mogeli~k verband moet worden bekeken 
i.v.m. Zuid-Amerika. Het wachten is volgens de heer Heath 
thans op nieuwe Amerikaanse gedachten ter zake. 

Baron van Ittersum vestigt er de aandacht op dat 
als de preferenties lorden opgeheven de Afrikaanse landen 
hulp in andere vorm nodig hebben. Hij stelt de vraag of 
alleen de Zes en het V. K. deze hulp zouden moeten geven of 
dat meer landen daarbij betrokken moeten worden. 

T1inister Heath heeft geen bezwaar tegen een wijdere 
aanpak. Volgens hem zou de hulp dienen te bestaan uit: 
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- prijsstabilisatie der grondstoffen; 
- vergroting van de handel; en 
- verhoging van directe hulp. 

Prof. Kymmell wijst er op dat de moeilijkheid thans 
ligt in het opzetten van een rtmachinery" voor de hulp in 
wijder verband. In de Raad van Europa worden reeds amb1ti uz 
plannen ontwikkeld. Het wachten is thans dan ook op een 
Amerikaans initiatief. 

DIVERSEN 
• • 

Staatssecretaris van Houten signa.J.eert de in ver
schillende hoofdsteden levende mening dat na de bespreking 
van de zes Ministers van Buitenlandse Zaken te Rome op 
10 juli a.s., een WEU-ontmoeting niet nodig zou zijn omdat 
bij die gelegenheid geen politieke doch slechts institu
tionele vraagstukken aan de orde zullen komen. Hij stelt 
de vraag of de Engelsen een WEU M1n1sterb1jeenkomst aan
sluitend aan de vergadering in Rome dan wel na het top
overleg in de tweede helft van juli wense~. 

Minister Heath acht een politiek gesprek in WEU
verband iî'i ju!i bepaald nut"!;ig, in verband met _te verwach
ten internationale moeilijkheden en ontvdkkel1ngen. Dit 
gesprek behoeft niet samen te hangen met het overleg van 
de EEG Ministers van Buitenlandse Zaken. 

Tenslotte vraagt an krijgt Baron Bent1nek nog de 
Engelse medewerking bij de betere voorbereiding - o.a. 
het vaststellen van een agenda - van de J.EU bijeenkomsten 
op Ambassadeursniveau. 

20 juni 1961. 


